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Vallavanema veerg

Vallavanem  KAREL TÖLP

Oktoobrikuu esimesel laupäeval olid Tahkuranna valla
väärikad kutsutud Tahkuranna kooli saali tähistama
rahvusvahelist eakate päev. Piduliku ürituse eesmärk on
meeles pidada eakaid inimesi ja tunnustada vanemate
inimeste panust ühiskonda, jagades paljude põlvkondade
elutarkust.  Tahkuranna Vallavalitsus on igal aastal
korraldanud armsa ja südamliku koosviibimise, kus on
natuke meelelahutust, natuke muusikat ja tantsu, natuke
suupoolist ja rohkesti rõõmu.

Kuldsel sügisesel päeval 1. oktoobril olid eakad kutsutud
Tahkuranna kooli saali, kus olid kaetud lauad suupistetega
ja laval ootamas esinejad. Piduliku koosviibimise avas

Tähistasime rahvusvahelist eakate päeva

vallavanem kõnega, kus tutvustas vallas tehtut ja soovis
kohale tulnutele ilusat pidupäeva. Meelelahutust pakkus
ansambel Kadri. Tantsumuusikat mängis Andres Hirvela.
Tantsiti, nauditi muusikat, söödi, joodi ja suheldi, oli üks
tore pidu. Tahku Tare tegusate naise poolt valmistatud
maitsev suupistelaud sai erilise tähelepanu osaliseks. Suured
kiidusõnad neile. Eriti suur rõõm oli korraldajatel
suurenenud osalejate arvu üle.

Loodan, et kõik pidulised jäid korraldusega rahule ja
nautisid seda toredat päeva. Soovime Teile kuldset ning
sooja sügist ja kohtume juba detsembris eakate jõulupeol.

Riigi poolt peale
sunnitud omavalitsus-
reform on võtmas Pärnu-
maal üha kummalisemaid
haake. Kui algul tundus, et
mitmel pool lähevad läbi-
rääkimised kergelt, siis
nüüd on jõutud laua tagant
tõusta, sinna uuesti tagasi
istuda, erinevaid muid
alternatiivseid ühinemis-
ettepanekuid teha jne. „Ei“
vastamist kaaluvad päris
tõsiselt ka mitu Suur-Pärnu
läbirääkimistel osalevat
omavalitsust. Peamiseks
põhjuseks ikka otsustus-
õiguse ära andmise hirm,
lisaks võib lepingut järgides
juhtuda, et mõnest tänasest
vallast keegi uude voli-
kokku ei pääsegi. Kõige
rohkem on mind üllatanud
aga Suur-Pärnu ühinemis-
leping, kust oleks oodanud
palju enamat, just suure
pildi muutmist, millest
paljulubavalt suurte sõna-
dega räägitud on. Eks
teistest on ikka hea rääkida,
kuid aeg näitab, kuidas
volikogud seal lõpuks
hääletavad.

Meie läbirääkimiste
käigus on mul oluliselt
paranenud arusaam kirutud
poliitikast, sellest võib-olla
ka Suur-Pärnu lepingu
puudused. Peale mitme-
kuulist läbirääkimist Surju,
Häädemeeste ja Saarde
vallaga on näidanud, et
tekib olukordi, kus lepitakse
kokku milleski, mis algselt
ei olnud kellegi ettepanek.
Sellest ka vahel kummalised
otsused. Meie ühinemine
andis hea võimaluse res-
tardiks, kuid paraku oli ikka
keegi vastu ja häältega 3:1
jäid mitmed huvitavad
mõtted lepingust välja. Jah,
vahel olime ka meie „ei“
ütlejad ja ega siin kellegi
suunas näpuga näidata ei
saagi, huvid ja arusaamad
on lihtsalt sedavõrd eri-
nevad. Mitmed teemad aga
tõime korduvalt uuesti
lauale ja peab tunnistama, et
leping läheb avalikusta-
misele juba sellisena,
millega saab jääda rahule.

Ühinemislepingu järgi
tuleb uue loodava oma-

valitsuse juhtimine Uulu,
igasse tänasesse vallakes-
kusesse jäävad teenindus-
keskused, kus on võimalik
kohapeal lahendada olu-
lisemad teenused: sotsiaal,
r a h v a s t i k u r e g i s t e r ,
maakorraldus, ehitus, teed,
ilmselt veel  arendus. Sel-
line keskus jääb lisaks
juhtimisele ka Uulu.
Tõenäoliselt ei ole kõigis
keskustes igal nädalapäeval
vastava ala ametnikku
kohal, teisalt annab see
võimaluse paremaks tee-
nuseks läbi professionali-
seerumise. Olulisemate
kokkulepete hulka loeksin
veel: juhtimine tuleb vald-
kondlik koos teenindus-
keskustega, luuakse uus
k o m m u n a a l v a l d k o n n a
ühisettevõte, valimised
toimuvad 4 ringkonnas (igal
tänasel vallal kindel hulk
volikogu liikmeid), esimese
aasta jooksul tehakse
hariduse arengukava, säi-
livad traditsioonilised
üritused, kokku on lepitud
hulk investeeringuid, k.a.
Uulus Pargi tee 1 ja 3 hoone
välisfassaadi rekonst-
rueerimine (vallamaja,
KSK, lasteaed jne). Kui
nüüd leiaks veel mõistliku
nime ka uuele vallale.
Nimetatud leping koos
lisadega läheb oktoobris
avalikult väljapanekule, kus
igaüks? saab teha ettepane-
kuid ning novembris rah-
vahääletusele. Ootame
aktiivset osavõttu.

Kui nüüd lugejatel on
küsimus, milleks seda
ühinemist vaja on, siis seda
on vaja 5000 elaniku
kriteeriumi täitmiseks. Kui
küsida poliitikutelt, mis
läheb sellega paremaks, siis
ühtegi mõistuspärast vastust
pole neil vastata. See
pidavat olema usu küsimus,
kes usub, et läheb paremaks,
sel läheb paremaks. Paljuski
tundub olema vajadus aga
päris pragmaatiline, vali-
misliite erakondadel ära
kaotada ei õnnestunud ja
jätkuvalt on väga palju
omavalitsusi, kus valla-
vanem ja volikogu esimees
ei ole parteis. Seetõttu aga
ei ole nad erakondade
kontorite kontrolli all.
Suurtes omavalitsustes, kus
koos mitu erinevat ko-
gukonda, on aga väga
keeruline leida ühist keelt
valimisliite tehes, inimesed
lihtsalt ei tunne piisavalt
teineteist. Erakonda kuulu-
takse aga eeldatavalt maa-
ilmavaate järgi ja selle järgi

on siis uues omavalitsuses
lihtsam koonduda. Kahjuks
ei ole omavalitsustes ena-
masti parteipoliitika mängu
tulekul aga mingit kasu,
vaid pigem kahju. Suure
probleemina on Toompea
poliitikutel aga siiani
lahendamata omavalitsuste
tulubaas ja ülesanded.
Lisaks lükkab Riigikohus
järjest edasi vastamist, kas
selle seadusega rikutakse
seadust, ehk kas sundliit-
mine on seaduslik. Nüüd on
otsustamist juba lükatud
novembrisse, kus omavalit-
sustel peaks volikogudes
juba otsused tehtud olema.
Mis siis Eestis tegelikult
saama hakkab, kui selgub

seaduse ebaseaduslikkus,
on raske ennustada. Tahku-
ranna valla volikogu on
enamuses varem olnud seda
meelt, et sunni puudumisel
ei ühinetaks.

Ajakiri Maakodu valis
hiljuti Eesti ilusaimat
maakodu ja selle uhke
tiitliga pärjati Tahkuranna
vallas Merekülas asuvat
perekond Absalonide kodu.
Ilus kodu ja aed on
saavutatud tubli pererahva
suure tööna. Kuna tegemist
on aiaga, mida reklaa-
mitakse Eesti kaunite
aedade kodulehel, siis on
tegemist nn. avatud aiaga ja
kokkuleppel on seda ka ise
võimalik kaema minna.

Jõudu ja jaksu pererahvale
ka edaspidiseks!

Uulu lasteaias on
saabumas kauaoodatud
päev – avatakse sõimerühm,
kus koha saavad lapsed
vanuses alates 1,5
eluaastast. Uulu lasteaias
avati esimene rühm juba
aastal 2004, kuid siiani ei
olnud ruumipuuduse tõttu
võimalik alla 3-aastaseid
lapsi lasteaeda võtta. Nüüd
hakkavad ilusad ruumid
ehitatud ja möbleeritud
saama. Lisaks oleme laien-
danud laste mänguväljakut
ja lisanud sinna mitu uut
atraktsiooni ning novembris
saab veel valmis venti-
latsioon kogu lasteaiale.

Teede ehitajatel on sel
suvel olnud kiired ajad ja
Lottemaale minevat Reiu-
ranna teed ehitama
pidanud Lemminkäinen
Eesti AS on ehitust järjest
edasi lükanud. Nüüd on aga
lepingu lõpptähtaeg nii
lähedal, et edasi lükkamine
enam võimalik pole ja tee
rakonstrueerimisega haka-
takse pihta. Palume kõigilt
tee ääres elavatelt inimestelt
ja ka Mereküla elanikelt
mõistvat suhtumist ehita-
jatesse ja võimalusel just
Mereküla elanikel soovitaks
liiklemiseks ajutiselt kasu-
tada pigem Karu teed.

Head sügise jätku!

Õpetajatepäeva õnnitlused  ja  tervitused  kõigile
Tahkuranna vallas elavatele õpetajatele!

                       Tahkuranna  Vallavolikogu  ja  Vallavalitsus
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15.septembril
• Algatada Linnaku kinnistu (katastritunnusega

84801:001:0413) detailplaneering  üldplaneeringut
muutva detailplaneeringuna ning kinnitada detail-
planeeringu lähteseisukohad.
Tahkuranna Vallavalitsusel sõlmida detailplaneeringu
koostamise rahastamise leping.
Jätta algatamata Reiu külas Linnaku kinnistu
detailplaneeringu keskkonnamõju strateegiline
hindamine. Detailplaneeringu eesmärk on suurendada
Linnaku kinnistul kehtiva Lottemaa teine detail-
planeeringuga määratud ehitusõigust. Vastuolus
üldplaneeringuga. Reiu küla Lottemaa kolmas
detailplaneeringu algataja ja kehtestaja on Tahkuranna
Vallavolikogu (Pärnu maakond, tel 44 48 890) ja
detailplaneeringu koostamise korraldaja Tahkuranna
Vallavalitsus (Pärnu maakond, Uulu 86502, tel 44
48 890).

• Vastu võtta Tahkuranna valla arengukava aastateks 2016-
2020.

• Valida Tahkuranna Vallavolikogu esindajaks Vabariigi
Presidendi valimiskogusse vallavolikogu liige Ardo Vakk.

• Valida vallavolikogu haridus-, kultuuri- ja sotsiaal-
komisjoni esimeheks Aivo Pedak ja aseesimeheks Ardo
Vakk.

7.septembril

• Kinnitada sotsiaalhoolekande ettepanekud (toetuste
maksmine).

• Tunnistada Uulu Põhikooli sööklasse katla soetamise
hankes Metos AS poolt esitatud pakkumus vastavaks ja
parimaks hinnaga 6 600.- eurot koos 20% käibemaksuga.

• Tunnistada Uulu-Pärnu kergliiklustee I etapi
projekteerimine hankes OÜ Teehoiu Partnerid poolt
esitatud pakkumus vastavaks ja parimaks hinnaga
29 520.- eurot koos 20% käibemaksuga.
Alustada eduka pakkumuse teinud pakkujatega
hankelepingute sõlmimise menetlust.

• Kinnitada Uulu lasteaia laienduse objektil lisanduvate
tööde (apteegi ja perearstikeskuse ventilatsiooni
väljaehitamine) OÜ Silindia Ehitus poolt esitatud
hinnapakkumine summas 3347,52 eurot. Hind sisaldab
20% käibemaksu.

13.septembril

• Võtta vastu Metsaääre ja Piirisaare kinnistute detail-
planeering.
Tahkuranna Vallavalitsusel korraldada punktis 1
nimetatud detailplaneeringu avalik väljapanek, sellest
teavitamine ning vajadusel avalik arutelu vastavalt
seadusele.

• Viia läbi riigihange Uulu-Pärnu kergliiklustee II etapi
projekteerimiseks.
Hankemenetluse eest vastutavaks isikuks määrata Karel
Tölp.

• Viia läbi riigihange Uulu-Pärnu kergliiklustee II etapi
KMH ja Natura hindamise aruande koostamiseks.
Hankemenetluse eest vastutavaks isikuks määrata Marie
Selberg.

• Eraldada täiendavalt Uulu lasteaia laienduse objektil
lisanduvate tööde tarvis raha 5 470 eurot ja 08 senti.
Eraldada nimetatud summa Tahkuranna valla eelarve
reservfondist.

• Kompenseerida Tahkuranna valla elanike registris olevate
alla 3-aastaste laste lapsehoiuteenuste kulud Pärnu
Titutriinu lastehoius alljärgnevalt:
- Triinu Paabo poja Aron Kuuse lapsehoiuteenuse kulud
alates 12. septembrist 2016 arvete esitamisel summas
kohamaksumus – (miinus) 21,50 eurot.

• Väljastada projekteerimistingimused Maie Kais Projekt
OÜ-le, esindaja Maie Kais, Võiste alevikus Kivi tn 9
kinnistul asuva hoone (saun-kuur) ümberehituse ja
laienduse projekti koostamiseks.

• Kooskõlastada kavandatava kinnise soojussüsteemi
puuraugu asukoht aadressil Pärnu maakond, Tahkuranna
vald, Reiu küla, Kuukivi tee 2 kinnistu (katastritunnus
84801:001:1019).

• Anda luba LVM kinnisvara OÜ-le, esindaja Ats Rääk,
reklaami paigaldamiseks Tallinn-Pärnu-Ikla mnt äärde Pea
kinnistule vastavalt taotluses esitatud andmetele.

27.septembril

• Määrata maaüksustele järgmised koha-aadressid ja  maa
sihtotstarbed:
- Pärnumaa, Tahkuranna vald, Tahkuranna küla, Ülase,
Sihtotstarvetega: maatulundusmaa      (011; M) 100%
- Pärnumaa, Tahkuranna vald, Võiste alevik, Käärdi tn
5a, Sihtotstarvetega: maatulundusmaa (011; M) 100%
- Pärnumaa, Tahkuranna vald, Tahkuranna küla,
Kanarbiku,
Sihtotstarvetega: maatulundusmaa       (011; M) 100%
- Pärnumaa, Tahkuranna vald, Laadi küla, Rebasemetsa,
Sihtotstarvetega: maatulundusmaa       (011; M) 100%
- Pärnumaa, Tahkuranna vald, Võiste alevik, Käärdi tn
10c,
Sihtotstarvetega: maatulundusmaa       (011; M) 1 0 0 %
- Pärnumaa, Tahkuranna vald, Laadi küla, Metsatüki,
Sihtotstarvetega: maatulundusmaa       (011; M) 100%
Nõustuda maa riigi omandisse jätmisega Tahkuranna
vallas eelpoolnimetatud  nimetatud maaüksuste osas.

• Määrata maaüksustele järgmised koha-aadressid ja  maa
sihtotstarbed:
- Pärnumaa, Tahkuranna vald, Tahkuranna küla,
Männikäbi,
Sihtotstarvetega: maatulundusmaa      (011; M) 1 0 0 %
- Pärnumaa, Tahkuranna vald, Reiu küla, Kullimetsa,
Sihtotstarvetega:  maatulundusmaa     (011; M) 1 0 0 %
- Pärnumaa, Tahkuranna vald, Tahkuranna küla, Teeääre,
Sihtotstarvetega:   maatulundusmaa    (011; M) 1 0 0 %
- Pärnumaa, Tahkuranna vald, Leina küla, Viljapea,
Sihtotstarvetega:  maatulundusmaa     (011; M) 1 0 0 %
Nõustuda maa riigi omandisse jätmisega Tahkuranna
vallas eelpoolnimetatud  nimetatud maaüksuste osas.

• Kinnitada sotsiaalhoolekande ettepanekud (toetuste
maksmine).

• Anda rendile Tahkuranna vallale kuuluv mitteeluruum nr

1 Tahkuranna valla kontorihoones asukohaga Pargi tee 1
Uulu küla suurusega 12,5m² O&O Trading OÜ-le hinnaga
1,30 eurot/m² tähtajaga viis (5) aastat.
Kommunaalkulude eest tasumine (vesi-kanalisatsioon,
elekter, küte, prügivedu) toimub vastavalt tarbimisele
esitatud arvete alusel.

• Viia läbi hange lihtmenetlusena Tahkuranna Lasteaed-
Algkooli lasteaia kõnniteede ehitamiseks.
Hankemenetluse eest vastutavaks isikuks määrata Karel
Tölp.

• Viia läbi hange lihtmenetlusena Reiujõe veevõtukoha
ehitamiseks.
Hankemenetluse eest vastutavaks isikuks määrata Karel
Tölp.

• Kasutusloa väljastamine Andre Nau‘le, Reiu külas Pulga
tee 10 kinnistule üksikelamu püstitamiseks.

• Kasutusloa väljastamine Galina Voitsehovskajale Laadi
külas Ura tee 3 kinnistule üksikelamu püstitamisel.

• Puurkaevu asukoha kooskõlastamine Alar Hundile, Laadi
külas Sillaotsa kinnistule puurkaevu rajamiseks.

• Puurkaevu asukoha kooskõlastamine  Jaanus Jõesalule,
Laadi külas Nõmmküla kinnistule puurkaevu rajamiseks.

Tahkuranna Vallavalitsuse teade

Toetuse taotluste esitamisest
2017 .a.  eelarvesse

Toetusi ja tegevustoetuse taotlusi võivad esitada
nii üksikisikud,  kui seltsingud ning

mittetulundusühingud, asutused ja juriidilised
isikud, kelle eesmärgiks on haridus-, kultuuri-,

spordi- ja noorsootöö edendamine
Tahkuranna vallas.

Taotlused esitada hiljemalt 30.oktoobriks
vallakantseleisse.

Aadressil www.tahkuranna.ee,  JUHTIMINE –
Asjaajamisjuhised ja blanketid – muud vormid alt

leiate Tegevustoetuste ja toetuste taotlusvormi
ning toetuste aruande vormi.

           Tahkuranna Vallavalitsus

Koolitus toimub vahemikus oktoober kuni 11. detsember
2016.a. üldjuhul tööpäeviti ja päevasel ajal Tahkuranna
vallas elavatele eakatele. Koolituse ajaline kestus on 90
minutit. Koolitus sisaldab arutelusid ja loengut ning
praktilisi nõuanded.

Koolitus on mõeldud Tahkuranna valla eakatele
inimestele, kes on veel piisavalt vitaalsed, et osaleda
igapäeva liikluses, kuid vajavad abi ja toetust areneva
liikluskeskkonna muutustega toimetulekul.

Koolituse läbiviijad on:
Toivo Õnneleid - lõpetanud Tallinna Ülikooli Haapsalu

Kolledzi Liiklusohutuse eriala cum laude, enam kui
viieteistkümneaastane kogemus A- ning B-kategooria
mootorsõidukijuhi liiklusõpetajana autokoolis, erinevate
liiklusohutusele suunatud koolituste läbiviija, jalgrattajuhi
õpetaja;

Jana Õnneleid - lõpetanud Tallinna Ülikooli Haapsalu
Kolledzi Liiklusohutuse eriala, enam kui kahekümneaastane
kogemus üldhariduskoolis pedagoogina ja mootor-
sõidukijuhi liiklusõpetajana autokoolis, erinevate liiklus-
ohutusele suunatud;

Liia Raud - lõpetanud Tartu Tervishoiu Kõrgkooli 2010,
koolitaja aastast 2015. Viib läbi venekeelseid loenguid
(emakeel on vene keel).

Liiklusloengu teemad:
• Lühiülevaade Eesti liiklusest, ülevaade maakonnas

toimunud õnnetustest,
• Jalakäija ja jalgratturina liikluses. Mõisted: jalakäija,

juht. Jalakäija ja jalgratturi põhilised liiklusreeglid.
• Tähtsamad 01.07.2011 kehtima hakanud liiklusseaduse

muudatused: ülekäigurada/ülekäigukoht, jalakäija ja
jalgratturi seisukohalt (millistele nõuetele peab vastama
kasutatav jalgratas. Ülevaade jalgratturi turvavarustusest ja
selle kasutamine).

• Praktiline õppus helkuri vajalikkusest. Helkuri
tööpõhimõte, ülevaade erinevatest helkuritest, millal ja
kuidas helkurit kanda. Erinevate helkurite näidiste
tutvustamine.

Koolituse teoreetilist poolt toetab PowerPoint esitlus
teemakohaste piltide ja videoklippide demonstreerimiseks.
Sissejuhatuses tehakse ülevaade Eestis ja antud regioonis
eakate inimestega toimunud liiklusõnnetustest. Kaardistame
koos võimalikud ohud liikluses eakate inimeste vaate-
nurgast. Püüame leida üheskoos lahendusi ohtude
vältimiseks. Koolitus sisaldab näiteid reaalelust.

Arutleme, kuidas pimedal ajal ennast paremini
nähtavaks muuta ja miks on see vajalik. Viime läbi
praktilised tegevused helkuritega, mille käigus selgitame
välja kvaliteetsed ja vähem kvaliteetsed helkurid. Jagame
praktilisi nõuandeid, kuidas on võimalik paremini tagada
eakate ohutust liikluses. Demonstreerime erinevaid
jalgratastele mõeldud valgustusseadmeid.

Koolituse tulemusena eeldame, et eakate inimeste
teadmised liiklusohutuse valdkonnas täienevad, osatakse
paremini ära tunda võimalikke ohte liikluses ja ollakse
paremini motiveeritud enda ohutuse tagamisel.

Palume huvilistel võtta ühendust Klaudi Tints´iga tel:
444 8896; 5084640.

Grupi minimaalne suurus 20 inimest, maksimaalne
osalejate arv ei ole piiratud. Koolitus toimub piisava
hulga huviliste korral.

Eakatele liiklejatele suunatud
liiklusohutuse koolitused!
Kuidas tagada eakate inimeste
ohutus liikluses?

TEADMISEKS!

Häädemeeste, Surju, Saarde ja
Tahkuranna valla ühinemislepingu ning

selle lisade avalik väljapanek
ettepanekute tegemiseks  toimub
10. – 31.oktoobri kella 12.00-ni.

Ühinemisleping on nähtav Tahkuranna
valla kodulehel www.tahkuranna.ee
ning paberkandjal valla kantseleis

tööpäeviti
E–N kell 8.30 – 17.00,

R kell 8.30 – 16.00.

Ettepanekud ja arvamused esitada
Tahkuranna Vallavalitsusele kirjalikult

e-posti aadressile:
tahkuranna@tahkuranna.ee või

saata/tuua paberkandjal aadressil
Pargi tee 1 Uulu küla Tahkuranna vald.

Rahvahääletus lepinguga nõusolekuks
toimub 21.–23.11 elektrooniliselt valla

kodulehel www.tahkuranna.ee
id-kaardiga ja 25.–27.11 paberkandjal

kell 9.00–17.00.
Hääletussedelid on saadaval vallas.
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Pärnu

Täiskasvanute

Gümnaasium

avastamas

Tahkuranna valda

6. septembril külastasid
Pärnu Täiskasvanute
Gümnaasiumi 11. klasside
õpilased Tahkuranna valda.
Tegemist oli iga-aastase
väljasõiduga, mis toimub
kooliaasta alguses selleks, et
õpilastel oleks võimalik
omavahel tutvuda ja koos
aega veeta. Sel õppeaastal
valiti väljasõiduks Tahku-
ranna vald.

Reisi alguspunktiks oli
Konstantin Pätsile pühenda-
tud ausammas, kus õpilastel
oli võimalik rohkem teada
saada mehe kohta, kes oli
esimene Eesti Vabariigi
president. Tutvustati lähe-
malt tema tausta ning
räägiti, kus ja kuidas ta elas
ning kuidas toimus vabariigi
loomine. Samuti kõneldi
monumendi püstitamisest.

Järgnevalt jalutati Juma-
lasünnitaja uinumise kiri-
kuni, mis on õigeusu kirik.
Kirikuõpetaja jutustas,
kuidas kirik omal ajal sinna
ehitatud sai. Kirik ise on
pisike, aga see eest väga
omapärane, ehitatud puna-
sest tellisest. Kirikus selgus,
et seal on ristitud ka Kons-
tantin Päts.

Reisi viimaseks punktiks
oli külakeskus Tahku Tare,
kus saime osta maitsvaid
saiakesi ja kohvi. Peale seda
said õpilased kätt proovida
toredate kohalike abil käsi-
töö kaartide valmistamises,
mis ei olegi nii lihtne, nagu
esmapilgul tunduda võib.
Samuti oli võimalik män-
gida „Bingot“ ja „Kuld-
villakut“, mis oli vahva ja
tore.

Läbi toreda mängu
saime veel pisut rohkem
teada Tahkuranna valla
kohta.

Kindlasti on Tahkuranna
vallas veel palju toredaid
kohti, mida külastada. Meie
aeg oli kahjuks piiratud ja
nii ei jõudnud me näiteks
diskgolfi väljakule ega ka
hallhaigrute kolooniat
külastama. PTG õpilased
nautisid sealviibimist ja
kõigil oli tore.

Krista Lepanurm
Pärnu Täiskasvanute

Gümnaasium 11. klass

Nüüd ta siis tuli. 22.
septembrist kella 17.22-st
elame sügises. Korralikke
öökülmasid pole veel
olnud, aga kõik käib oma
tavalist rada. Maa  on täis
tormituultega maha kuk-
kunud kollaseid lehti, lastel
on koolis läbi pool esi-
mesest veerandist ning saak
on põldudelt ja aedadest
enamasti koristatud.

Siiski ei ole see sügis
päris tavaline. Toimumas
on suured muudatused ja
kui nüüd väliste töödega
oleme ühele poole saanud,
ei saa ikkagi veel talverahu
nautima hakata. Meil tuleb
oma rahulikust mugavus-
tsoonist välja astuda, sest
lähiajal pannakse nelja
ühinemisläbirääkimisi
pidava valla kodulehtedele
üles tutvumiseks  ja arva-
muse avaldamiseks ühine-
misleping. Vaidlusi selle
üle, kas ja kuidas tuleks
leida ühised huvid, on seni
pidanud valdade esindus-
komisjonid, nüüd on aeg ka
rahval oma sõna sekka
öelda.

Mõnigi küsib nüüd,
mida see minu arvamus
loeb? Korduvalt on maha
hõigatud, et rahvale antakse
võimalus kaasa rääkida, aga
otsustajatel pole kohustust
sellega arvestada. Võib-olla
nii lähebki. Aga kuidas
teaksid inimesed volikogu-
des arvestada seisukohta-
dega, mida pole avalda-
tudki? Kodudes ja külades
me ju arutame.

Tõenäoliselt saab ühi-
nemisleping olema  väga
üldsõnaline ja sätestab
ainult üldisi põhimõtteid

erinevate valdkondade
arendamiseks. Konkreetse-
maid arengukavasid ooda-
takse alles peale seda, kui
aasta pärast on toimunud
kohalikud valimised. Siis
hakkab suure valla elu,
mille nimegi me veel ei tea,
korraldama 27-liikmeline
volikogu. Ja nendel tuleb
juba arvestada  sellega,
mida vallaelanikud soovi-
vad. Järelikult  tasub just
praegu oma ettepanekute ja
arvamustega välja tulla, et
need kirjalikult fikseeritud
seisukohad võiksid saada
tulevase volikogu otsuste
aluseks.

 Mereküla rahval on
lisaks eelnevale sel sügisel
veel plaanis ühineda Naab-
rivalvega. Selle aasta viima-
sel rahvaüritusel 24. sep-
tembril oli meil külaliseks
Naabrivalve maakondlik
arendusjuht Jüri Siim.
Tema tutvustusest jäi kõla-
ma, et tänases Eestis on
Naabrivalve eelkõige ela-
nikke ühendav tegevus
vähendamaks piirkonnas
anonüümsust ja aitamaks
ennetada kuritegevust
külas. Uuringute põhjal on
senised kogemused näida-
nud, et liitumine julgustab
inimesi teatama tähele-
panekutest ja korrarikku-
mistest, millesse nad seni ei
sekkunud. Kõigil on turva-
lisem teades, et häda korral
ei jää naaber ükskõikseks
pealtvaatajaks.

Meie vallas on seni
kolm ametlikult registree-
ritud  naabrivalve sektorit,
neist kaks loodi möödunud
aastal. Nüüd alustame
meiegi ühinemisprotsessi.

Käes on sügis
Leppisime kokku, et Mere-
külas  hakkab sellega tege-
lema Allan Mägi. Seega kui
ta lähiajal  võtab ühendust
Mereküla inimestega Naab-
rivalvega ühinemise korral-
damiseks, siis on tal selleks
olemas kõik volitused.
Tutvustavat materjali on
võimalik leida ka Naabri-
valve kodulehelt.

Asjad Mereküla kandis
arenevad küll pikkamööda,
kuid järjekindlalt. Mõnin-
gase piduri paneb omalt
poolt peale ka ühinemis-
protsess. Pole aru saanudki,
kas on põhjendatud otsus-
tajate kartus võtta vastutus ja
otsustada ära asju, mis on
ilmselgelt vajalikud tulevi-
kus kogukondliku elu
edendamiseks. Isegi siis, kui
haldusreform veel venima
hakkab, on võimalik hakata
kujundama külade elu
arengut. Meil pole seni eriti
arenenud külade liikumine.

Meie vallas pole üldse ja
naabervaldades on ainult
mõned külavanemad. Selle
ameti statuut on vastu
võetud ainult Surju vallas.
Ometi eeldatakse, et uues
tekkivas vallas saab küla roll
olema vägagi oluline. Võiks
alustada paralleelselt ühi-
nemise küsimustega mõtle-
mist selle üle, milline peaks
olema tänapäevane küla.
Mis võiks olla see ühishuvi,
mis tooks inimesed kodust
välja? Mis on need asjad,
mida saab küla ise kor-
raldada? Milline oleks sobiv
külavanema statuut? Siis
saaksime ka meie oma külas
teha ära vajalikud otsused.

Veelgi rohkem teeb äre-
vaks see, et kogu selles

läbirääkimiste virrvarris on
täiesti tähelepanuta jäänud
kultuuriga seotu. Jah,
protokollis on öeldud, et
toetatakse kõiki olemas-
olevaid muuseume. Aga
üheski ühinevas vallas pole
analüüsitud seda, missugune
on seis meie kultuuri ja
ajaloo säilitamisel. Meie
vallas räägitakse juba
aastaid sellest, et on vaja
muuseumi. Praegu seda
pole, kas nüüd jääbki
olemata? On häbiväärne, et
meie vallas pole oma tuba
või nurkagi, kus oleksid
materjalid meie riigi esimese
presidendi Konstantin Pätsi
kohta. Võib ju anda poolt ja
vastu hinnanguid tema
tegevusele, aga kindel on
see, et tema kaudu on
võimalik tutvustada meie
riigi esimest perioodi.
Ausambast jääb selleks
väheks.

Kirikud ei levita täna-
päeval Eestimaal mitte
ainult religioosseid ideid.
Nad on ühtlasi paiga kul-
tuuri ja  esimese Eesti Vaba-
riigi eelse ajaloo tähised.
Seega ei ole ainult nende
endi asi, millises seisukorras
nad on. Kuidas on nende
korrashoiule seni meie
vallas kaasa aidatud? Kas
muutub midagi paremaks
tulevikus?

Iga paiga ajalugu on
seotud siin varem elanud ja
tegutsenud inimestega.
Varasemast ajaloost on
ühtteist kirja pandud ja me
oskame siduda oma ajalugu
näiteks paruni perekonna-
looga, K. Rammiga ja veel
paari nimega. Aga kes oli
Grigori Karpov? Praegu on

võimalik koguda materjale
ja mälestusi paljudelt ini-
mestelt, kellede elu ja
tegevus on siinse paiga
arengut mõjutanud. Kes
peaks sellega tegelema?

Viimane küsimus kõlab
retooriliselt. Aga kas see
võikski olla esimene samm
meie tulevaste muutuste
alguses? Kui alustame
ühiselt ja vabatahtlikult
oma paiga ajaloo jääd-
vustamist? Alustada võiks
oma kodu ajaloo kirja
panemisest. See ettepanek
puudutab KÕIKI. Ka need
kes siiakanti on kodu
rajanud alles sel sajandil.
Jätkata saaks meie kandi
tuntud inimeste tegemiste
ülestähendamisega. Seda
võiksid teha  need inimesed
ise või kui  neid kahjuks
enam meie hulgas pole, siis
nende lähedased.

 Kuhu need materjalid
saata? Lähiajal tuleb meil
nii või teisiti oma kodu
tulevikule mõeldes arva-
must avaldada. Teades, et
meie vallas on koduloo-
huvilisi inimesi, teen ette-
paneku, et avaldaksite oma
seisukoha ka selles asjas.
Kui olete ise valmis kaasa
lööma, siis andke palun
sellest teada minule MTÜ
Pulverk meiliaadressil
uulupulverk@gmail.com
või Lene Hirvelale
m e i l i a a d r e s s i l :
lene.hirvela@tahkuranna.ee

Reet Sai
MTÜ Pulverk

Paberi ja papi eraldi
kogumine

Paber ja papp tuleb
kodus ning kontoris koguda
kindlasti olmejäätmetest
eraldi. Vanapaberi ja
kartongi saab viia avali-
kesse või kortermajade
juures olevatesse paber-
pakendi konteineritesse.
Segapakendi konteinerisse
võib suured papist kok-
kupressitud karbid visata
koos muude plastist,
metallist ja klaasist pa-
kenditega, kuid üldiselt
vanapaber segapakendi
konteinerisse ei sobi.

Paberi ja papi kontei-
nerisse sobivad vaid puhtad
ja kuivad paberjäätmed.
Kasutatud ühekordsed
papptaldrikud sobivad
olmeprügi ja õhuke maja-
pidamispaber biojäätmete
hulka. Paberpakendi kon-
teinerisse kumbagi neist
visata ei tohi.

Mis toimub paberi ja
papiga

sorteerimistehases?
Puhta materjalina eraldi

kogutud paber ja papp
pressitakse kokku kuubi-
kuteks ja saadetakse paberi-
vabrikutesse. Papipressid
on ka suuremate ettevõtete
juures, kes isegi teenivad
jäätmete müügist.

Pakendiringluse avalike
segapakendi konteinerite

abil kogutud jäätmetest
eraldatakse kartong
Maardus automatiseeritud
sorteerimisliinil. Tehase
pakendite kogumisplatsilt
tõstab kopplaadur mater-
jalid suurde konteinerisse,
kust dosaator väljastab
pakendeid ühtlase voona
sorteerimislindile.

Järgmiseks eraldab
sorteerimislindi esimene
pöörlev sõel üksteisest eri
suuruses pakendid ja edasi
liiguvad pakendite komp-
lektid: paber, papp ja kile
oma konveierile ning kõik
väiksemõõdulised pakendid
nagu metall, plast ja klaas
teisele konveierile. Auto-
matiseeritud sorteerimis-
liinil saadakse puhta
materjalina kätte vaid
suured paberpakendid ning
seetõttu vanu ajalehti ja
väikeseid karpe segapa-
kendi konteinerisse visata ei
tohiks.

Paber ja papp eral-
datakse kilest käsitsi sor-
teerimise liinil ning sealt
liigub see edasi pressi, kus
valmivad kompaktsed papi
kuubikud.

Kus ja kes toodab uued
pabertooted?

Kokku pressitud papp
transporditakse paberi-
vabrikutesse Räpinasse,
Klaipedasse, Vietnami ja
Hiina. Vanapaberist tehakse

joonistuspaberit ja tualett-
paberit. Papist saab teha
jõupaberit ja uusi kartong-
pakendeid. Ajalehtedest
valmivad munarestid, uued
ajalehed ja soojustusma-
terjalid.

Ühele papikuubikule
lisatakse üheksa korda roh-
kem vett. Vedelast „püreest“
pressitakse vesi välja for-
muleerides uue toote.

Puidust paberi tootmine
kulutab kaks korda rohkem
energiat ja vett kui selle
tootmine vanapaberist.
Paberi prügilas lagune-
misega eraldub metaani.

Selle sorteerimine ja
uuesti materjalina ringlu-
sesse saatmine vähendab
õhusaastet 75%.

Igal aastal kogub Eesti
Pakendiringlus kokku üle
 40 000 tonni pakendijäät-
meid, sellest 16 000 tonni
pappi. Kogutud pakendid
viiakse Maardu sorteerimis-
tehasesse. Pakendiringlus on
paigaldanud üle Eesti 2173
kogumiskonteinerit, millest
paberpakendi konteinereid
on 523. Konteinerite kohta
leiab infot kodulehelt
pakendiringlus.ee.

Kadri Kaarna
MTÜ Eesti Pakendiringlus

Keskkonnajuht

Vanapaberi teekond uute toodeteni

Arengukeskuses Avitus
on alustanud tööd  depres-
sioonirühmad.  Kutsume
osalema ka Tahkuranna
valla selle sihtrühma ini-
mesi.

Mis täpsemalt?
Grupp, kus saad õppida
enesejuhtimist ja oma elu
peremeheks saamist-ole-
mist. See on mõeldud
ennekõike meeleoluhäiretest
(depressioon, bipolaarne
häire) taastumise toeta-
miseks, aga ka kõik teised
elukriisidega töö tegijad on
teretulnud. Soovi korral
võivad osaleda pereliikmed
või lähedased.

Millal?
Esimene kord oldi koos

juba 22. septembril ja sealt
edasi üle nädala, seega 20.
oktoobril. Toimumiskohaks
on Pärnu Keskraamatukogu
rippsaal.

Osalustasu on 4€

Rühmatöö 9 kuu
jooksul räägitakse:

* miks tekivad ja püsivad
meeleoluhäired (depres-
sioon ja bipolaarne häire)

* kuidas kujuneb isik-
sus, tema reageerimis- ja
tajumisviisid ning valdavad
emotsioonid

*  mida ja miks saame
muuta me ise

*  õpime juhtima ja üm-
ber kujundama oma mõt-
teid ja emotsioone

* lisaks praktiline info
arstide, ravimite, loodus-
like abivahendite-tehni-
kate ja muu huvipakkuva
kohta.

Tegemist on 9-kuulise
programmiga, mis koosneb
18-st sessioonist á 2 h,
kohtumistega 2 korda kuus.
Grupi suurus on 5–15
inimest. Osalemine on
vabatahtlik. Töö toimub
psühhoharidusliku rühma-
töö vormis: 20–30 min
tutvustatakse meeleolu-
häirete seisukohast olulisi
teoreetilisi lähtekohti või
tehnikaid populaarteadus-
likus keeles. Järgnevad
rühmaarutelud antud tee-
mal: küsimused-vastused,
kommentaarid, kogemused,
vastastikune tagasiside või
praktiline tehnikate harju-
tamine ja tagasiside. Kaas-
nevad kodused ülesanded.
Rühmaga võib liituda aasta
läbi! Lisainfot saab
koduleheküljelt: http://
a v i t u s . e e / i s e e n d a l e /
p a r n u - r u h m

Info telefonil 53365452
Terje

Teadmiseks!

UULU KOHVIK

AVATUD

E–R kell 8.00–18.00

L kell 9.00–17.00

P  SULETUD

Võimalik tellida
peo- ja peielaudasid.
Info tel 5805 2102



Lk. 4      Tahkuranna  valla  ajaleht                    Oktoober  2016

Intervjuu  Peeter  Kangruojaga

Spordimees Peeter
Kanguruojat teab enamus
vallaelanikke. Kogu tema
elu on möödunud aktiivselt
sporti tehes. 27.oktoobril
tähistab teenekas spordi-
mees oma 75. sünnipäeva.
Seepärast ka väikene jutu-
ajamine temaga.

Oma naerul näo ja
tagasihoidliku olemisega
mehele ei saa otsa vaadates
küll öelda, et 75 juba turjal,
pigem pakun kohtumisel
Peetriga talle kuuskümmend
viis. Peeter ise ütleb, et lehte
tuleb noorema aja pilt
panna. Jutuajamist  alus-
tame päris algusest.

Kust see sporditegemise
tahte ja vaimustuse pisik
Sulle tuli?

Emal olid kodus loomad
ja veel ka kolhoosiloomad ja
mul tuli karjas käia.
Karjamaadel olid aiad
ümber, aga mina ei viitsinud
väravaid lahti teha ja
hüppasin üle väravate, sealt
tuli kõrgushüpe. Mere ääres
karjas käies aga olid laiad
kraavid, sügiseti  oli vee
tõus, loomad läksid läbi, aga
kuidas mina sealt külmast
veest siis paljajalu läbi pidin
saama – ikka hüppasin üle.
Need kraavid olid tükati
üsna laiad, 3–4 meetrit.
Sealt tuli siis kaugushüpe.
Noorloomad olid eriti
agarad pahandusi tegema ja
nii tuli neid koeraga võidu
taga ajada, sealt sain
jooksmise harjumuse. Kella
sel ajal polnud, elu käis
päikese järgi.

Kuidas Sinu noorusajal
külavahel spordi tegemise
võimalusi oli?

Ega siis polnud nii nagu
tänapäeval, võimalused tuli
ise otsida ja teha. Poistega
ikka kõrgushüppeid sai teha.
Nemad hüppasid teibaga,
mina ilma teibata,
maandumine oli ikka liiva
sisse. Jaanipäevadel ja
külimaarjapäeva pidude ajal

Tahkuranna suveaias (Pätsi
platsis) K.Pätsi monumendi
juures toimusid  spordi-
võistluseid, kus sai siis
osaleda ja nn kätt proovida.
Heino Mengel oli nendel
üritustel eestvedaja. Kõr-
gushüppes sain ikka päris
häid tulemusi.  Ükskord
juhtus nii, et mulle jäid
kõrgushüppepostid lühike-
seks, siis pandi tikutops veel
posti peale ning latt oma-
korda sinna peale, aga
sellest ma enam üle ei
saanud. Suveaias toimunud
võistlustel olen sangpommi
125 korda tõstnud ja
vägikaigast vedanud, 16
võistlejat võitsin ära.

Elu läks edasi ja poisist
sirgus noormees, kellel tuli
aeg minna sõjaväkke, kus
sporditegemise võimalused
olid sootuks paremad.
Kuidas siis sõjaväes
sportimisega läks?

1960. aasta 8.augustil
läksin sõjaväkke Valge-
venesse Minski linna ja olin
seal 3 aastat ja 2,5 kuud.
Väeosas olid võimalused,
aga need jäid väheseks ja nii
sai käidud sportimas ja
võistlustel ka Minski
peastaadionil. Sõjaväeosade
vahelistel võistlustel tulin
kolmekordseks võitjaks – 2

korda kõrgushüppes ja  üks
kord kaugushüppes. Au-
hinnaks sain puhkuse. Neid
venekeelseid diplomeid on
päris suur patakas. Sõjaväes
olevatel võistlustel sai teha
ainult kaks ala ja mina tegin
siis peamiselt kõrgust ja
kaugust. Vahel harva ka 100
meetri jooksu. 1962.aastal
sõjaväeosade võistlustel
tulin võitjaks ja siis anti 18
päeva puhkust, millest 4
päeva kulus sõidule ja 2
nädalat sain kodus olla.
Puhkuse ajal  kodus olles
kutsuti mind kaasa Kaluri-
kolhooside spartakiaadile
Saaremaale, kuid Saaremaa
oli tol ajal piiritsoon ja mind
ei lastud sõjaväe passiga
läbi ning  võistlustel jäi
osalemata.

Kord võistlustel pidid
kasutama isegi vene nime,
et saada võistlema.

Jah, ei lubatud oma nime
all võistelda, aga tahtmine
osaleda oli nii suur ja siis
tuli kasutada vene nime
Kpacobckuu nime.

Olen näinud Sind ka
võrkpalliplatsil.

Jah olen mänginud
võrkpalli kohalikus võist-
konnas ja Pärnu Kaluri all.
Kohalikus võistkonnas ikka
rohkem sellepärast, et
mängijatest on olnud
puudus.

Sinu sporditeel on
olnud häid ja halbu aegu.

Jah, eks peale sõjaväest
tulekut oli väga tähtis see,
kas oled spordiklubi Kalev
või Jõud liige. Jõudi
liikmena ei lubatud palju-
dele Pärnu linna võist-
lustele, aga tänu Helju
Sutile olukord paranes ja nii
sain üsna pea ka linna
spordivõistlustel osaleda.

Räägi nüüd leheluge-
jaile mõni huvitav seik oma
sporditeel.

Kalakombinaadis tööta-
des toimus igal aastal
kaluritepäeva tähistamine
Uulus kalakombinaadi
suvila juures. Olid kaugus-
hüppe võistlused ja mina
pidin ka hüppama. Esimesel
katsel jäi kohe kaugus-
hüppekast lühikeseks ja mul
tuli maanduda rohu peal,
pärast toodi hoolaud
ettepoole, et mul oleks

võimalik maanduda liivas.
Üheksakümnendate aastate
algul Jõulumäel oli võist-
luste programmis ka käe
surumine. Seal läks üsna
libedalt, aga siis tuli Kuno
Erkman ja tegi mulle naksti
ära. Jõulumäel sügissparta-
kiaadil vägikaika veos oli
meil hea meeskond: Ene
Hunt, Tõnu Aaslaid ja mina
ning kõik sujus, aga siis tuli
vedu Paikuse võistkonnaga
ja saime pähe.

Nüüd siis ka üks
spordiväline küsimus.
Millal  Sinu noore ja tugeva
spordimehe ellu Sinu abi-
kaasa Milla tuli?

Ikka kalakombinaadi
päevil, töötasime seal koos.

Ka eaka mehena ei ole
Sa sporti jätnud. Eesti
veterandide koondisega
oled osalenud paljudel
võistlustel.

Jah,  erinevatelt võistlus-
telt on saadud 35 medalit
1,5 kg raskuse kogusena.
Olen Eesti meister kerge-
jõustikus ja võrkpallis, Läti
meister võrkpallis, Balti-
maade meister võrkpallis,
Euroopa pronks võrkpallis,

Maailmameister võrkpallis.
See, et Sa oled  aktiivselt

tegelenud spordiga, on
Sind hoidnud nii sirge ja
virge nagu Sa täna oled.
Lisaks kõigele sellele
tegeled Sa ka põllu-
majandusega ning kasva-
tad köögivilja, mida käid
pärnumaalastele Pärnu
turul pakkumas. Oled
pidevas tegevuses ja saad
olla endale ja teistele
sellega kasulik. Oled ka
suur reisimees.

Püüan teha kaks pikemat
reisi aastas. Tänaseks tuleb
üle 50 reisi ära. Reisima
hakkasin juba Vene ajal,
Usbeksistan  oli 1978.aastal
esimene maa, mida külas-
tasin. Euroopas on kolm
riiki – Holland, Island ja
Iirimaa, mis on käimata.
Minu juubelisünnipäeva
tähistame Millaga Põhja-
Küprosel. Seal riigis olen
ma juba teist korda siis.
Paljudel reisidel on olnud
võimalus külastada inimeste
kodusid ning näha seda,

Spordi-  ja rännumees Peeter Kangruoja

Suvel 2017 saab Uulu
võimaluse kanda end Eesti
kultuurikaardile.

Mõiste „kultuur“ alla
mahub palju tõlgendusi,
eeskätt mõeldakse selle all
vaimset osa ühiskonna aja-
loost, mis on inimesi kand-
nud aegade algusest edasi –
traditsioonid, uskumused,
moraal, eetika, kombed,
rahvapärimus, mälestised
jne.  Kultuuripärand ongi
see aineliste ja vaimsete
väärtuste kogu, mis ühen-
dab minevikku tänapäe-
vaga.

Uulu kui kodukandi
kohta pole palju ajaloolist
materjali – esivanemad olid
kalapüüdjad ja põllupidajad
mitte eriti viljakal maaka-
maral. Võrreldes teiste
enamarenenud piirkonda-
dega Eestimaa ja Liivimaa
pinnal oli siinne elamine ja
olemine tagasihoidlik.
Areng elavnes alates
1846.a., mil Uulu mõisa
omandas ja mõisaelu hakkas
korraldama legendaarne
Reinhold Stael von Hols-
tein, energiline ning laia
haardega mees. Muude
ajalukku läinud tegude
kõrval on oluline Uulu
laulupäeva, mida siis nime-
tati laulupüha, korralda-
mine.

Enne 1869.a. üldlaulu-
pidu toimusid Eestimaa
pinnal väiksemad kihel-
kondlikud laulupeod, esi-
mene 1863 Saaremaal
Ansekülas, seejärel Jõhvis,
Simunas ja mujalgi. Pärnu
kihelkonna I laulupidu
toimus 1867.a. Uulu mõi-
sas. Tervet Pärnumaad
ühendav laulupidu leidis
aset alles 1900.a. Seetõttu
ongi eriti oluline ja uhke
tunne tähistada 150 aasta
möödumist sündmusest,
mis leidis aset Uulus.
Varem on seda tehtud
aastail 1987 ja 2012.

Kuna valla poole tehti
mitmeid pöördumisi laulu-
päeva tähistamiseks, kogu-
nes esialgne töögrupp 21.
septembril vallamajja.
Kohal olid Uulu segakoori,
MTÜ-de Pulverk, Uhlapere
ja valla esindajad.

Otsustati  moodustada
korraldustoimkond, et
laupäeval, 8. juulil 2017
korraldada pidulik koori-
kontsert ja avada mõisa-
pargis 1867.a. laulupüha
mälestuskivi.

Sellise  suurürituse kor-
raldamine  nõuab kogukon-
na ja valla toetust, sest tegu
pole kommertsüritusega.

Ootame häid mõtteid,
ettepanekuid, kaasalöö-
mist! Plaanis on teha
heakorratalgud Kaatsi
teel, kaasata kiriku halda-
jad, lõpetada päev Roosi-
aias jne.

Toitlustusega tegelema
ootame valla elanike
„kodukohvikuid”.

Kasutagem  meile an-
tud  võimalust  ja  jääd-
vustagem  2017.a. Uulu
nimi kultuurilukku!

MTÜ Uulu segakoor,
Vaike Mändmaa  tel
5065963

MTÜ Uhlapere selts,
Aina Henning   tel. 5649859

MTÜ Pulverk, Reet Sai
tel 53484121

kuidas inimesed elavad.
Niiluse kruiisi ajal oli

võimalus pai teha kodus
kasvanud krokodillile.
Pariisis sõime konnapraadi
ühes kohvikus, loomulikult
oli vein see, mis ilusal valgel
konnalihal aitas kõrist alla
minna. Proovinud olen ka
tigusid, kuuest taldrikul
olnud teost ühe olen koos
konjakiga ikka kõrist alla
saanud.

Umbes 10 aastat tagasi
käisin Veneetsias ilm oli vilu
ja jalutasime Püha Markuse
väljakule, äkki hakkas
plaatide vahelt vesi üles
tulema. Plaatidele oli
pandud lauad ja neid mööda
sai käia, see kestis umbes
kaks tundi ja siis kadus vesi
uuesti ära. Algul ehmatas
see meid ära aga hiljem
seletati meile, et see oleneb
tuule suunast, sellest, kust
suunast tuul puhub ja sellel
hetkel oli tuul siis tõusu
suunast.

Monakos kaardipõrgus
olen ka käinud, aga raha-
ratta juurde ei lastud, sest
lipsu polnud ees. Madriidis
olen ära näinud härja-
võitluse. Barcelonas olen
käinud kaks korda, esimesel

korral olid  võistlused, teisel
korral sain oma jalaga ära
katsuda olümpiamängude
staadioni.

Missugused riigid on
Sulle eriti meeldinud?

Austria ja Šveits. Sellel
suvel käisin avastamas
Gotlandit, sinna ihkab ka
hing tagasi.

Mida Sa soovid meie
lehelugejaile.

Olge aktiivsed, siis on ka
tervis korras. Kui Sa ise ei
lähe reisima, siis ega reis
Sinu juurde koju ei tule.

Peeter, Sinu on peidus
kaks huvitavat poolt spordi-
ja rännumees, mõlemad on
Sulle Sinu eluteel olulised,
arendanud Sinu füüsist ja
silmaringi.

Aitäh Sulle ja uusi
avastusi.

Peetriga ajas juttu
Tiiu Sommer

Uulu

võimalus
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Suvelõpupidu Tahkurannas
24.septembril toimus Võiste suveaias tahku-

randlaste suvelõpupidu. Üritusel esinesid kohalikud
rahvatantsijad tantsuselts Ülejala ja segarühm
Uhlatajad, Uulu segakoor.

Külalisesineja legendaarne Kuldne Trio Mihkel
Smeljanski ja Jüri Vlassovi näol.

Tantsumuusika eest hoolitses  Elmu Sadulsepp.

Aitäh esinejatele ja korraldajatele!
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• KOOLIUUDISEID • KOOLIUUDISEID • KOOLIUUDISEID •

* Õppeaasta Uulu Põhi-
koolis algas sel aastal ühise
koolipere rongkäiguga kooli
eest Vallamajja, et tähistada
„Tarkuse päeva“. Rongkäi-
gu ees hoidis Uulu kooli
lippu eelmise õppeaasta
„Aasata tegija“ Andreas
Saarep, talle järgnesid
käsikäes I ja IX klass ning
kogu ülejäänud koolipere.

* Tervise- ja liikumis-
nädal Uulu Põhikoolis

Meretuultest kostub sosin
sügis küsib, kas ma tohin
igal aastal ikka veel,
lapsi saata kooliteel
Merrannalt jäljed kaovad...

Sellised sõnad on Uulu
kooli hümnis. Et see nii
tõesti oleks ja reipalt kooli-
aastat alustada, toimus iga
sügise traditsioonilise liiku-
misnädala raames 2. sep-
tembril Uulu kooli ühine
matk Rae rannast, mere äärt
mööda Reiu randa, seejärel
metsa mööda, läbi roosiaia
ja lõpetades Uulu kooli
juures.

Mere ääres matkates olid
vahepeal meil ka väikesed
peatused. Esimesel peatusel
toimus õpetajate ja V–IX
klassi esindajate vahel
viskevõistlus.  Mere äärest
leitud vahenditega (erineva
raskusega kivid, odaviskeks
poi, kettaheiteks sobilik
plastmass ja linnusulg. See-
kord pidid õpetajad tunnis-
tama õpilaste võitu, seda
aga vaid poole meetriga!
Teisel peatusel sai tegutseda
terve klass. Valmisid pildid
või kujutised liivale, mis
kirjeldasid oma klassi.
Kujutised ja pildid olid
meeldejäävad ja klassidele
omased. Kui üle pool maad
oli käidud, ootasid meid
Roosiaias kokatädid söögi-
ga. Kõht oli tühi ja söök
maitsev. Iga klass sai koos
pikniku pidada. Kõht kenas-
ti täis söödud, ootas meid
ees viimane matka kol-
mandik.  Õnnelikult ja
rõõmsalt jõudsid koolimaja
juurde nii suured kui
väikesed. Meeldejääv ja
armas matk oli!

• Liikumisnädal jätkus
meil septembri teisel
nädalal.

Õpetaja Egle juhenda-
misel sai terve kool erine-
vatel aegadel ära proovida,
mida kujutab endast Zum-
ba. Lastele väga meeldis ja
me täname õpetaja Eglet.

• 1.–4. klassil tutvustati
ratsasporti. Saime teada nii
mõndagi huvitavat hobuste
ja ratsaspordi kohta. Kes
soovis sai ka ratsutada.
Aitäh Anne Lahesoole,
meil oli väga tore!

• Toimus  traditsiooni-
line ülekooliline krossi-
jooks.

 Oma vanusegruppide
parimatest parimad olid
Krethel Kiviselg, Tarmo
Türn, Lisette Kunder,
Hannes Valk, Ralf
Cristofer Pihlak, Getter
Ennok, Maido Kaiste,
Deborah Puusepp

Liikumisnädalale pani
punkti V–IX kl  kohtumine

sõudmises  olümpia pronks-
medali võitnud sportlaste
Kaspar Taimsoo ja Allar
Rajaga.

Kohtumine oli fantastili-
ne! Saime teada palju uut ja

September oli päris
väsitav kuu. Peas keerlesid
veel suvemõtted ja
õppimine nõudis päris suurt
ja tõsist pingutust. Aga
ometi oli see tark ja
teguderohke kuu.

02.09 - Suurem osa
koolipäevast möödus väljas.
Õpetaja Kadri oli kooli
kaasa toonud suure kohvri,
kus oli palju põnevaid
vahendeid liikumiseks ja
mängimiseks. Nii prooviti
teivashüpet, osavust takis-
tusrajal, kiirust pallide
transportimisel jne. Osale-
sime projektis „Kohver
üllatab”.

09.09 - Õpetaja Kadri
eestvedamisel muutusid
meie liikumisrohked vahe-
tunnid veelgi huvitavamaks.
Igal vahetunnil toimus kooli
saalis huvitavaid võistlus-
mänge, kus sai proovile
panna oma osavust, kiirust
ja täpsustki. Läksime kaasa
liikumisega „Eesti liigub -
sportlikud vahetunnid”.

13.09 - Kogu koolipere
seadis pärast kooli sammud
Tahku Tare poole. Nimelt
tähistasime koos vana-

Tahkuranna Lasteaed-Algkooli koolipere tänab
südamest meie kogukonna tublisid lapsevanemaid ja
lapsi!

  Tahkuranna Lasteaed Algkooli koolimaja ümbrus on
nüüd väga korras ja ilus. Kui kevadel lilled ja istutatavad
ilupõõsad veel õitsema ka hakkavad, siis on eriti kaunis.

Eriti täname Raili Tammanni – tema oli see, kes
planeeris, organiseeris, kutsus kokku lapsevanemad ja
teisedki kogukonna inimesed. Üheskoos tehti ära väga suur
ja tänuväärne töö. See on positiivne näide sellest, kuidas
ühiselt saab väga suuri ja ilusaid asju teha! Võtke eeskuju!

Veelkord,  suured tänud!
Krista Saarse

Tahkuranna Lasteaed-Algkooli direktor

vanemate päeva. Õpilased
esinesid lühikese kontser-
diga. Seejärel õpetas vana-
ema Anne vanaaegseid
mänge, mida kõik rõõmsalt
kaasa mängisid. Ja muidugi
kuulub ühe peo juurde ka
kook ja jook. Tore üritus oli!
Täname kõiki vanaemasid
ja vanaisasid, kes kaasa lõid
ja lastele meeldiva õhtu-
pooliku kinkisid!

29.09 - Kiiremad jooks-
jad osalesid Jõulumäel
sügiskrossil.

Traditsiooniline sügis-
näitus oli seekord õuntest ja
nunnudest. Väikesed hinda-
jad tegid kindlaks, et
kõikides aedades on kas-
vamas maitsvad õunad, sest
reedel leidsid eksponaadid
oma õnneliku lõpu!

Rõõmsavärvilist pori-
kuud kõigile!

VÄGA   SUURED  TÄNUD!

Septembrikuu tegija
DEBORAH  PUUSEPP

Minu esimene bioloogia
õpikoda toimus 27. sep-
tembril, Surju Põhikoolis.
Õpikojad kuuluvad TÜ
teaduskooli juurde ja
meiega tegelevad seal bio-
loogia doktorandid.

Peale minu oli meie
koolist õpikojas 9. klassist
Kaari, 8. klassist Ranno ja
Suzanna, 7. klassist Eliise ja
Jaagup ja Keith Richard.
Meil õnnestus ka näha tervet
Surju Põhikooli maja. Mulle
maja väga meeldis ja see oli
väga tore kool.

Õpikojas on iga kord
erinevad teemad, esimeseks
teemaks olid meil taimed,
järgmisel korral tutvume
loomadega ja paljude teiste
teemadega. Seekordne
teema haldas teadmisi tai-
medest, me tegime eri-
nevaid katseid, et tõestada,
kas taimed ikka tõesti
süsihappegaasi tarbivad ja
hapnikku eraldavad, katsete
tulemusena tekkisid erine-
vad graafikud. Teine katse
näitas meile taimede kloro-
plasti rakke. Katse oli väga
huvitav ja meie grupil tuli
see hästi välja, kloroplastide
kihtide eraldumine paberil
oli hästi näha. Saime või-
maluse uurida ka mikros-
koopidega erinevate puu- ja

huvitavat – nii sõudmise kui
spordiala kohta, muljeid
olümpiamängudelt, küsida
küsimusi, katsuda olümpia
medalit ja teha koos olüm-
piasangaritega ka koos pilti!

Aitäh Kaspar Taimsoo
ja Allar Raja!

Arvan, et suutsite süstida
paljudele usku ja jõudu, et
kõik on võimalik! Kui ainult
vaid tahta ja teha tööd suurte
eesmärkide nimel!

Aitäh ka õpetaja Gerlile,
kes aitas meil kohtumist
organiseerida!

Aitäh ka Maarika
Puusepp, kes külalistele
kingitud meepurgid spon-
soreeris!

Liikumisnädal sai küll
selleks korraks läbi, kuid me
liigume edasi!

Meie õpilased ja õpeta-
jad armastavad liikumist!

• Teatejooksukross Jõu-
lumäel!

Pärnu maakonna teate
jooksukrossil esindasid
Uulu Põhikooli Kelly
Roosilill, Deborah Puu-
sepp ja Agnes Võsanurm
Aitäh teile! Oleme teie üle
uhked!

* Traditsiooniliselt jät-
kame teatrikülastusi nii
oma kodulinnas kui kau-
gemal:

8.–9.  klassile sai osaks
ülimenukas Linnateatri-
etendus „Lantimiskunstni-
kud“ Tallinnas.

4.–6. kl.  vaatas Endla
teatris „Kangelapsed“.

1.–3. kl.  näevad Rakve-
re etendust „Hansuke ja
Greteke“.

juurviljade rakke, neist
kõige huvitavam oli kartul,
eriti kui seda joodiga
tooniti, rakukihid olid hästi
näha. Õpikoda on väga
kasulik ja teadmisterohke,
ootan väga juba järgmist
õpikoda, mis toimub 20.
oktoobril.

Kelly Roosilill
9. klass

Sel õppeaastal on meie
kooli õpilastel võimalus
tõsta oma keskkonnatead-
likkust ja käia looduse
teemalistel õppereisidel,
sest KIK rahastas tehtud
projekti! Iga noorem klass
saab kaks õppereisi ja
vanemad õpilased ühe, kuna
nende sõidud on pikemad.

Esimesena lähevad 4. ja
5. klass Pärnu, tutvuma
linna jäätmemajandusega,
järgmisena läheb 1. klass
Pernova Hariduskeskusesse
lemmikloomatundi ja nii
kõik klassid järjest.

Minul õpetajana on hea
meel, et õpilased saavad
loodusharidust ka väljas-
pool oma kooli. Selle eest
peame tänama Tahkuranna
valla arendusspetsialisti
Tiiu Sommerit, kellega koos
sai projekti tehtud.

Õpetaja Maie Sarapik

Bioloogia õpikoda

20.augustil startis Uulu
kooli staadionil I Uhla -
Rotiküla jooks. Joosti või
ka käidi Uulu staadionilt
Raeküla staadionile. Rah-
vast oli esimese korra kohta
päris, päris palju.

Jooksu võitis Andrus
Veerpalu.

Uulu kooli õpilastest
osalesid  jooksul  Deborah
Puusepp, Mihkel Kersalu
ja Getter Ennok. Kes olid
väga, väga tublid! Au ja
kiitus teile!

Samal ajal kui jooksid
suuremad, toimusid laste-
jooksud nii Uulu, kui ka
Raeküla staadionil.

Uulus oli jooksmas 57
last. Vanuses 2–11aastat.
Kui väikesed läbisid oma
distantsi ema või isa
käekõrval joostes, siis
suuremad said ise jooksuga
kenasti hakkama.

Aitäh kõigile, kes te
osalesite jooksul!

Loodame, et jooks saab
traditsiooniks ja kohtume
teiega jälle järgmisel
aastal!

Õpetaja Kaja

Uhla-Rotiküla jooks
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•  TEATED •
Meeldetuletus!!!

Tuletame kõigile meelde, et suitsuandurit tuleb kindlasti
puhastada. Tolmuga kaetud andur ei pruugi töötada, sest
tegemist on elektroonilise vahendiga, millel on mikroskeem
ning imepeened fotoelemendid. Andurisse kogunenud tolm
võib hakata põhjustama valehäireid või segada suitsu
avastamist. Tehniliselt mittekorras andurist ei ole aga ohu
korral mingit kasu. Kontrollige oma suitsuanduri „tervist“
vähemalt kord kuus! Vajadusel vahetage patarei või pühkige
elupäästja tolmust puhtaks.

Külakeskus Tahku Tare

Külakeskuses Tahku Tare alustab mängude õhtutega.
Mängida saab koroonat, saskut, malet ja kabet.
Mängudeõhtud  toimuvad esmaspäeviti, esimene on
juba 17.oktoobril algusega 18.00. Töötab kohvik.

Tegevuste laiendamiseks on oodatud kõik ette-
panekud!

Infot saab telefonil 5109678

Tahku Tare mälumänguhooaeg alustab
oktoobrikuus.

Esimene mäng toimub 18.oktoober kell 18.30.
Edaspidi toimub mäng iga kuu kolmanda teisipäeva
õhtul.

Oodatud on kuni 5-liikmelised võistkonnad
sõltumata varasemast mälumängukogemusest. Igas
voorus tuleb esitamisele 20 küsimust. Töötab kohvik.

Info tel 56693279.

MTÜ Tahku rannarahvas

Ootab Hapukurgifestivali
tänuõhtule külakeskusesse Tahku Tare

reedel, 21.oktoobril kell 18.00
kõiki, kes aitasid kaasa  ürituse korraldamisel.

VABANDUS!

Uulu Lamba Vest 2016 korraldajad vabandavad
ürituse sponsorite ees, kelle nimed olid loetelust
väljajäänud.

TÄNAME:
Tahkuranna Vallavalitsus, OÜ Weiss, MTÜ

Kärnatajad, Valdar Tamm, Arvo Tõnismäe, Peeter
Henning, Urmas Aava, Lauri Varep, Alo Sinimäe, Raiko
Gustavson, Viljar Metsaoru, Urmas Org, Olavi Pulst,
Taavi Raadik, ArgoMengel.

Mis juhtus?

8. septembril kella 14.48 paiku käisid päästjad abis

liiklusõnnetusel Tahkuranna vallas Tahkuranna külas Tallinn-

Pärnu-Ikla maanteel. Päästjad likvideerisid sõidukitel süttimisohu

ning aitasid lükata autod tee äärde.

*
18. septembril kell 2.46 teatati häirekeskusele põlevast

sõiduautost Tahkuranna vallas Laadi külas. Teataja sõnul läks

põlema ka lähedalasuv puitaed. Päästjate saabudes selgus, et

laus leegiga põles sõiduk ning umbes viis meetrit aeda. Päästjad

kustutasid põlengu kell 3.33. Sõiduk hävis tules.

Sü n n i d

KARL PÄRTEL LOORENTS     01.09.2016
ema Annika Mõisnik,
isa Gunnar Loorents

KRISANDREAS ÖÖPIK      10.09.2016
ema Veronika Rasva,
isa Holari Ööpik

KARL-MARKUS JÜRGENSON 15.09.2016
ema Veronika Jürgenson,
isa Enar Jürgenson

   Raasuke rahu ja piisavalt õnne,
    rohkesti päikest täna ja homme!

oktoober  2016

14. oktoober    Mariya Memi 86

20. oktoober    Laine Kuusk 85

31. oktoober    Heldur Virak 85

05. oktoober    Neeme-Johann Holm 82

27. oktoober    Ella Kolla 82

21. oktoober    Laine Suur 81

28. oktoober    Avo-Eedu Toomla 81

10. oktoober    Milvi Laadi 80

12. oktoober    Urve Kask 80

18. oktoober    Helgi Laanemaa 80

27. oktoober    Svetlana Mokhnacheva 80

06. oktoober    Viivi-Malle Lilleste 75

16. oktoober    Aimi Laanela 75

26. oktoober    Milvi Noormets 75

27. oktoober    Peeter Kangruoja 75

06. oktoober    Oleg Zaikin 65

05. oktoober  Juta Mitt 60

Õnnitleme
sünnipäevalapsi!

Sügis on kätte jõudnud. Viljad on salves, lapsed kooli
saadetud ja jahimeestel algab ajujahi hooaeg.

Tahkuranna Jahiseltsi jahipiirkond jääb kolme valla
territooriumile, nendeks on osaliselt Surju vald, osaliselt
Häädemeeste vald ning täies ulatuses Tahkuranna vald.
Enamasti peetakse jahti riigimetsa aladel, kuid suur osa
jahipiirkonnast jääb ka vallakodanike eramaadele ja
kinnistutele. Kuna jahi ajal võivad loomad käituda
tavapärasest erinevalt, siis võivad nii ulukid kui ka
jahikoerad sattuda Teie kinnistutele. Siinkohal loodame
kodanike mõistvale suhtumisele ja arusaamisele.

Meeldivat koostööd soovides
Tahkuranna Jahiselts

Alanud on  jahihooaeg

Väljaandja:
Tahkuranna
Vallavalitsus
tel. 44 48890

Lehe makett:
Tiiu Sommer
tel. 44 48897,
5089266

Trükkis:
trükikoda Hansaprint
Küljendus:
Maaja Poolak

TERAAPIA KABINET

· KLASSIKALINE MASSAAZ – mõnus lõõgastav ja tervandav
protseduur kehale ja meelele.
· MEEMASSAAZ –  aitab noorendada ja pehmendada nahka –
tõhus viis vabaneda tselluliidist.
· LAAVAKIVI MASSAAZ – sobib stressi puhul, unetus, lihaste,
liigeste valu. Massaaz tekitab hingelise tasakaalu. Kestvus 1t
15 min.
· LIBLIKAMASSAAZ – rahustab, lõdvestab, lõõgastab; taastab
energiavoo pärast õnnetust või haigust, taastab sünnituse- ja
sündimise järgselt energiat, on toetav kaalulangetamise ajal,
rahustab hüperaktiivseid lapsi. Massaaz toimub läbi riiete.
· KRISTALLITERAAPIA –  koosneb kristallimassaazist, tsakrate
negatiivsete energiate puhastamisest ja tasakaalustamisest,
Reikist. Väga rahustav, lõdvastav, taastab energia, aitab
probleemsetele kohtadele. Sobib ka lastele koolipingete ja
õpitulemuste parandamiseks. Teraapia toimub läbi riiete.

SAADAVAL  KINKEKAARDID.

Peale ümberkolimist oleme taas avatud Uulu Vallamaja
esimesel korrusel kaupluse kõrval.
Vajalik eelregistreerimine mobiilil 56990963.
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Septembrikuu Uulu lasteaiasSeptember Võiste lasteaias

Sel aastal tuli sügis
teisiti... Jah, nii oligi:
lasteaia ruumide remondi ja
vent i la ts ioonisüsteemi
paigaldamise tõttu pikenes
mitmete laste suvepuhkus.
Nelja rühma lapsed tuli
mahutada kahe rühma
ruumidesse ja seega olime
ilusate ilmadega rohkem
õues, kus lastel oli võimalus
näha ka lähemalt ehitustöid.
Oleme tänulikud peredele,
kes said korraldada laste
koduhoiu seni, kuni kõik
rühmaruumid jälle laste
päralt, mis sai teoks
26.septembriks ja algas
tavapärane lasteaia elu.
Sügise sünnipäevagi tuli
p i s u t
tagantjärele
t ä h i s t a d a ,
tegime seda
s p o r t l i k k e
m ä n g e
m ä n g i d e s
kogu laste-
a i a p e r e g a
värvikirevas
pargis.

Teisipäeva
hommikul oli
park siginat-
saginat täis ja
läks agaraks
tegutsemiseks.
Töökad si-
p e l g a d
ehitasid pesa
värvil is test
„okas tes t” ,
usinad siilid
tassisid pes-
sa talveva-
r u s i d ,
v a l l a t u d
r e b a s e d
v e e r e t a s i d
suuri „muru-
m u n a s i d ” ,
oravad har-
j u t a s i d
t ä p s u s -
v i s k e i d ,
j ä n e s e d
käisid üle
k r a a v i d e
h ü p a t e s
„kapsapõllul”.
Unised karud
aga otsisid kohta talveunne
jäämiseks. Isegi üle ”raba”
kõndimist  räätsadega said
kahe vanema rühma lapsed
harjutada. Mängumetsas
müttamine lõppes sellega, et
iga rühm maiustas põõ-

Poolteist kuud uut
lasteaia-aastat on imekiiresti
kulunud. Silm on juba
harjunud kevadega võrrel-
des palju lagedama maja
ümbrusega (maakütte pai-
galdamiseks tuli plats
puudest puhtaks teha). Maja
sees toimetavad alanud
õppeaastal vanade olijatega
kõrvu kaks uut pedagoogi:
logopeed Tiina Krause ja
Rannakarbi rühma õpetaja
Anzelika Pilden.

Septembri teisel nädalal
alustasime liikumisürituste
sarjaga „Minu keha ja meel
on minu omad”. Meie oma
shindoõpetaja Lagle Suur-
sild juhendab neljapäeva
hommikuti lapsi ja õpe-
tajaid, kolmapäeva õhtu-
poolikul on vanematel koos
lastega võimalus oma keha
ja meelega lähedasemaks
saada. Kogu ettevõtmine
toimub projekti „Nuti-
küürust priiks” raames.

Päikesekiirte rühm
täieneb järjest uute kiire-
kestega, maha on peetud
esimene spordipäev ning
28. septembril sõime
kringlit, millel ilutses
number 35 – just nii palju
aastaid on meie lasteaial
nüüd vanust.

Kena kirjut oktoobri-
kuud kõigile!

Võiste lasteaia pere

sastest leitud õunakorvi
juures.

Firma Toyota, kes
hoolib rohelisest ja puhtast
keskkonnast, tegi projekti
raames toreda kingituse

meie lasteaiale kuldviljak-
palmide näol. Need on
kasulikud potitaimed, mis
puhastavad ja niisutavad
siseruumide õhku.


